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Paulina  

Gdzie można sprawdzić jaki szpital ma dany stopień referencyjności?  

 

Na stronie NFZ lub tel. Infolinia 800-190-590.  

 

Paulina  

Czy szpitale mama obowiązkiem sprawdzić wędzidełko? nie kojarzę żeby u starszej córki 

było ono sprawdzane  

 

Wędzidełko ocenia lekarz podczas rutynowego badania pediatrycznego oraz położna 

przy ocenie laktacji. Najwidoczniej Pani córka nie prezentowała żadnych kłopotów z 

karmieniem i stąd temat wędzidełka nie był eksponowany.  

 

Paulina  

Jak radzić sobie z żółtaczka, która nasila się po powrocie do domu?  

 

Jedynym profilaktycznym działaniem jest kontrola karmienia, należy dopilnować aby 

dziecko często było przystawiane do piersi, nie robiło zbyt długich przerw na sen, i tym 

samym było odpowiednio nawodnione. Przez pierwszych kilka dni po wyjściu ze 

szpitala, żółtaczka może jeszcze narastać, ale w ocenie jej nasilenia powinna pomóc 

Położna podczas patronażu. 

 

Donia  

Jaki stopień referencyjności trzeba wybrać gdy matka ma wirus wzw tybu B i cukrzycę 

ciążową (bez insuliny)?  

 

Odpowiedni będzie II-gi stopień referencyjności. 

 

Martyna  

Obecnie jestem w 32 tygodniu ciąży i ma stwierdzona cukrzycę , czy również na ty, etapie 

ciąży powinnam w razie pojawienia się niepokojących objawów zgłosić się do szpitala o 3 

stopniu referencyjności ?  
 

Oczywiście, że w razie niepokojących objawów powinna Pani zgłosić się do lekarza, 

który może Panią dalej skierować do szpitala. Może to być szpital z 3- lub 2- stopniem  

referencji, wybór zależy od Pani i od Pani lekarza prowadzącego. Kobieta po 32 

tygodniu ciąży i z cukrzycą, bez innych czynników ryzyka, może rodzić w 2-go 

stopniowym szpitalu.  

Paulina  

Czy w Salve przeprowadza się rutynowo test w kierunku SMA?  

 

Tak w Salve (jak i w większości szpitali w Polsce obecnie) wykonuje się test w kierunku 

SMA w ramach przesiewowych badań profilaktycznych. 

 



 

Beata 

Czy dzieci są badane w kierunku rdzeniowego zaniku mięśni? 

 

Tak, mają wykonany z krewi przesiewowy test w kierunku SMA.  

 

Monika 

Czy opieka w szpitalu neonatologiczna należy się każdemu dziecku? 

 

Opieką neonatologiczną otoczony jest każdy noworodek, ale jej zakres zależy od stanu 

dziecka. 

 

Paulina 

Czy możemy wybrać sobie neonatologa? 

 

Neonatolodzy pracują w systemie dyżurowym, wg ustalonego wcześniej na dany miesiąc 

grafiku. Nie ma możliwości indywidualnego wyboru. 

 

Anetta  

Czy po urodzeniu jest zalecane wykonanie usg bioderek i jamy brzusznej dziecka? jest to 

refundowane?  

 

Badanie stawów biodrowych należy do profilaktycznych badań przesiewowych w 

kierunku wrodzonej dysplazji stawów biodrowych i jest refundowane przez NFZ. Jest 

wykonywane po pierwszym miesiącu życia, i powinien skierować na to badanie pediatra 

POZ.  

 

Marta   

Czy badania przesiewowe obejmują już SMA?  

 

Tak, badanie przesiewowe wykonywane z kropli krwi na bibułę, obejmuje obecnie też 

diagnostykę SMA.  

 

Martyna  

Jak wygląda opieka po poradzie na słodką mamą (cukrzyca) ?       

 

Mama „cukrzycowa” ma dodatkowo po porodzie kontrolowana glikemie i specjalną 

dietę.   

 

Martyna  

Kiedy wykonuje się szczepienie na gruźlicę ? w której dobie po porodzie ?  

 

W naszym szpitalu szczepienie BCG przeciwko gruźlicy wykonujemy u noworodka 

przed wypisem, po przeprowadzonym 2-dniowym okresie obserwacji. W niektórych 

przypadkach po wykonaniu dodatkowych badań laboratoryjnych.   

 

Paulina  

Co z dzieckiem które urodzi się w35tc a waży powyżej 2,5kg? czy zostaje z matką czy jest 

przenoszony na oddział neonatologii?  



To zależy od jego stanu ogólnego, czy nie prezentuje problemów z oddychaniem, z 

karmieniem, z żółtaczką. Może również pozostać z mamą w roomingu jeśli nic 

niepokojącego się nie dzieje. 

 

Martyna  

Czy podaje się mamie z podejrzeniem przedwczesnego porodu sterydy które maja na celu 

przyspieszyć rozwój płucek ?  

 

Tak, w przypadku rozpoczętego porodu przedwczesnego lub wystąpienia objawów 

zagrażających podaje się mamie sterydy (Celeston lub Dexaven)  

 

Emilia   

Czy po porodzie sprawdzone zostanie dziecku na naszą prośbę wędzidełko? ostatnio 

popularny temat        

 

Tak, ocenia się wędzidełko u noworodka rutynowo podczas badania pediatrycznego i 

przez położną laktacyjną.  

 

Natka  

Czy wysokie skorygowane rybko preeklmsji przed 34 tygodniem ciąży i zahamowanie 

wzrastania płodu przed 37 tygodniem ciąży (badania prenatalne I trymestru) oznaczają duże 

prawdopodobieństwo urodzenia wcześniaka? Czy jest większa szansa stracy ciąży?  

 

Tak, nadciśnienie tętnicze w ciąży oraz zahamowanie wzrastania płodu są czynnikami ryzyka 

zakończenia porodu przed terminem. Dużo zależy od okresu ciąży, w którym te problemy 

pojawiają się i czy postępują. Na pewno jest to powód do częstych kontroli i wnikliwego 

monitorowania stanu ciąży u lekarza prowadzącego.   

 

Dominika  

Co z krótkim wędzidełkiem warto podcinać?  

 

Moim zdaniem sam wygląd wędzidełka nie jest wskazaniem do jego podcinania. 

Decydować o tym można dopiero po okresie obserwacji karmienia i podjętych próbach 

„rozćwiczenia” wędzidełka oraz po konsultacji z położną laktacyjną, czy logopedą. Źle 

wykonany zabieg, brak późniejszych ćwiczeń i wytworzenie blizny, może skutkować 

powikłaniami w wieku późniejszym. 

 

Dominika   

Czy noworodkom wykonuje się rutynowo badania przesiewowe w kierunku SMA?  

 

Tak, od zeszłego roku noworodki w większości województw w Polsce mają wykonany z 

krwi przesiewowy test w kierunku SMA.  

 

Emilia 

Dowiedziałam się, że przy cukrzycy ciążowej maluchowi będzie sprawdzany kilka razy 

dziennie poziom glukozy. Czy dzieje się to na oddziale położniczym czy na neonatologii?  

 

W przypadku mamy z cukrzycą, wykonuje się u jej noworodka w pierwszej dobie życia 

kilka pomiarów glikemii. Dzieje się to na oddziale Położniczym. Na Neonatologię trafia 



noworodek tylko w sytuacji kiedy ma hipoglikemię i konieczne jest podanie dożylnego 

wlewu glukozy.  

 

Kasia  

Jakie dodatkowe badania wykonuje się dziecku, którego mama miała cukrzycę ciążową?  

 

U noworodka mamy z cukrzycą na Insulinie wykonuje się następujące badania: 

glikemia, morfologia, jonogram USG przezciemieniowe i jamy brzusznej oraz ECHO 

serca.   

 

Ewa  

Czy jesli po urodzeniu dziecku robiono badan SMA, można je wykonać później?  

 

Myślę, że można to badanie wykonać w poradni POZ. Chociaż jest teraz w pakiecie 

badań przesiewowych pobieranych po urodzeniu, więc nie ma możliwości żeby było nie 

pobrane. Chyba, że matka nie wyraziła zgody. 

 
          

 

 

 


